
Or.0002.3.2022 
 

PROTOKÓŁ Nr XXIX.2022 
Sesji Rady Gminy Sokoły, która odbyła się w dniu 24 maja 2022 r. w godz. 10.00 – 15.15 

w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Sokoły 
 

Obradom przewodniczył Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady. Sesja rozpoczęła się 
o godz. 10:00. 

W sesji uczestniczyli radni wg listy obecności stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Ponadto w sesji udział wzięli: 
 

1) Lech Antoni Kołakowski – Sekretarz Stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi; 
2) Bogdan Zieliński – Starosta Wysokomazowiecki; 
3) Waldemar Kikolski – Wicestarosta Wysokomazowiecki (Dyrektor Szkoły Podstawowej 

w Sokołach); 
4) Dariusz Mościcki – Radny Powiatu; 
5) Leszek Mężyński – Radny Powiatu; 
6) Rafał Iwan – Dyrektor Zespołu Szkół Rolniczych w Krzyżewie; 
7) Andrzej Raciborski – Prezes GSW Krzewina, Delegat PIR; 
8) Danuta Perkowska – Prezes Banku Spółdzielczego w Sokołach; 
9) Zbigniew Roszkowski – Prezes Spółdzielni Kółek Rolniczych w Sokołach; 
10) Wiesław Kamiński – Wiceprezes Zarządu Podlaskiej Fundacji Rozwoju Regionalnego 

w Białymstoku; 
11) Piotr Czembor – Dyrektor Zarządzający Hynfra Sp. z o.o.; 
12) Robert Kos – Prezes Fundacji im. Stefanii Karpowicz; 
13) Marek Kalinowski – przedstawiciel Polskiej Federacji Hodowców Bydła i Producentów Mleka; 
14) Sławomir Krassowski – Prezes Eska Internet Sp. z o.o.; 
15) Daniel Chomicki – Członek Zarządu Fundacji Zdrowe Miasto; 
16) Mariusz Jabłonowski – Kierownik działu gospodarczego w Stacji Doświadczalnej Oceny 

Odmian w Krzyżewie; 
17) Józef Zajkowski – Wójt Gminy; 
18) Irena Bruszewska – Skarbnik Gminy; 
19) Wanda Barbara Idźkowska – Sekretarz Gminy; 
20) Bożena Perkowska – Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego; 
21) Grażyna Antończuk – Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej w Sokołach; 
22) Małgorzata Grabowska – p.o. Dyrektora Centrum Kulturalno-Bibliotecznego w Sokołach; 
23) Laureaci Podlaskich Laurów Mlecznych; 
24) Mieszkańcy gminy. 

 
Lista obecności stanowi załącznik nr 2 do protokołu 
oraz sołtysi wg załączonej listy obecności – załącznik nr 3 do protokołu. 
 
Ad. 1. 

Otwarcia sesji dokonał Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski. Na wstępie poprosił 
wszystkich o powstanie i zaproponował uczcić minutą ciszy śp. Witolda Pęzę sołtysa wsi Pęzy. 
Uczestnicy sesji oddali hołd zmarłemu sołtysowi. Następnie przekazał głos panu wójtowi. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski przedstawił, że wyprowadzenie i pochowanie sołtysa rozpoczęło 
się już w Pęzach o godz. 10.00. Ustaliliśmy z panem przewodniczącym, że nie będziemy przekładać 
sesji. Pan wójt zaproponował, aby w imieniu samorządu na mszę św. do kościoła w Sokołach poszła 
delegacja sołtysów.  
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Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski przywitał radnych, zaproszonych gości oraz 
wszystkich obecnych na sali. Na podstawie listy obecności poinformował, że w sesji uczestniczy 14 
radnych. W związku z tym rada gminy może podejmować prawomocne uchwały. Ponadto ogłosił, że 
obrady Rady Gminy Sokoły są transmitowane, nagrywane i udostępniane w Biuletynie Informacji 
Publicznej oraz na stronie internetowej Urzędu Gminy, zgodnie z art. 20 ust. 1b ustawy z dnia 8 
marca 1990 r. o samorządzie gminnym. Pełna treść informacji dotyczącej obowiązku informacyjnego 
wynikającego z art. 13 RODO znajduje się na stronie BIP-u i tablicy ogłoszeń urzędu. Głosowania 
jawne na sesjach rady odbywają się za pomocą urządzeń umożliwiających sporządzenie i utrwalenie 
imiennego wykazu głosowań radnych. 
 
Ad. 2. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poinformował, że porządek obrad dzisiejszej sesji 
został przekazany radnym na skrzynki poczty elektronicznej. Następnie zwrócił się do radnych 
z zapytaniem, czy mają uwagi lub inne propozycje do proponowanego porządku obrad? Jednocześnie 
przedstawił, że zgodnie z art. 20 ust 1a ustawy o samorządzie gminnym zmiany w porządku obrad 
mogą być wprowadzone bezwzględną większością głosów ustawowego składu rady. 

Radny Marek Czajkowski oświadczył, że po dokładnym przenalizowaniu projektu uchwały 
w sprawie zasad wnoszenia, cofania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego ma 
pewne uwagi do proponowanych zapisów. Zaproponował odesłanie projektu uchwały do ponownego 
omówienia na posiedzeniu komisji. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski zaapelował o nieodkładanie tego projektu na posiedzenie komisji. 
Wszystkie wątpliwości wyjaśnimy podczas sesji. Jeśli będzie trzeba coś zmienić w projekcie, to 
jesteśmy w stanie to zrobić. 1 czerwca br. spółka ma podpisywać akt notarialny. Do tego czasu 
musimy zająć stanowisko. Zaproponował ogłoszenie przerwy przed rozpatrzeniem tego punktem, aby 
móc przedyskutować uwagi i nanieść poprawki. 

Więcej pytań i uwag nie wniesiono. 
 Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski zarządził głosowanie nad przyjęciem 
zaproponowanego porządku obrad. 

W głosowaniu wzięło udział 14 radnych: 

 głosy za: 14 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Wykaz głosowania imiennego w sprawie zmiany porządku obrad stanowi załącznik nr 4 do 

protokołu. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że Rada Gminy przyjęła proponowany 

porządek obrad. 
 

Porządek posiedzenia: 
 
1. Otwarcie sesji. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu XXVIII Sesji Rady Gminy. 
4. Informacja z pracy Wójta w okresie między sesjami. 
5. Wyróżnienie laureatów Podlaskich Laurów Mlecznych z terenu Gminy Sokoły. 
6. Rozpatrzenie wniosków i podjęcie uchwał w następujących sprawach: 

1) zmian w budżecie gminy na 2022 rok; 
2) zasad wnoszenia, cofania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego; 
3) udziału Gminy Sokoły w realizacji Lokalnej Strategii Rozwoju Stowarzyszenia N.A.R.E.W. – 

Narwiańska Akcja Rozwoju Ekonomicznego Wsi na lata 2021-2027; 
4) zmieniająca uchwałę w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Sokoły; 
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5) wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy na dzierżawę nieruchomości na okres do 3 lat, 
której przedmiotem jest ta sama nieruchomość. 

7. Przedstawienie zasobów pomocy społecznej i potrzeb w tym zakresie. 
8. Przedstawienie sprawozdania z realizacji Programu Współpracy Gminy Sokoły z organizacjami 

pozarządowymi za 2021 r. 
9. Przedstawienie informacji nt. „Podlaska Strefa Zrównoważonego Rozwoju Szansą dla Gminy 

Sokoły” – Wiesław Kamieński, Podlaska Fundacja Rozwoju Regionalnego w Białymstoku (godz. 
13.00). 

10. Referat nt. „Wodór i jego znaczenie dla wsi i rolnictwa” – Piotr Czembor, Dyrektor Zarządzający 
Hynfra Sp. z o.o. (godz. 13.15). 

11. Omówienie funkcjonowania mobilnego inkubatora przetwórstwa rolno-spożywczego – Robert 
Kos, Prezes Fundacji im. Stefanii Karpowicz (godz. 13.30). 

12. Wystąpienie Sekretarza Stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Pana Lecha Antoniego 
Kołakowskiego (godz. 13.45). 

13. Wolne wnioski i informacje. 
14. Zamknięcie obrad. 
 
Ad. 13. 
1) 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski przekazał głos kierownikowi działu gospodarczego 
w Stacji Doświadczalnej Oceny Odmian w Krzyżewie panu Mariuszowi Jabłonowskiemu. 

Radni przez aklamację zaakceptowali zmianę w porządku obrad. 
Mariusz Jabłonowski kierownik działu gospodarczego w Stacji Doświadczalnej Oceny Odmian 

w Krzyżewie zaprosił uczestników sesji i członków ich rodzin na Dni Pola zaplanowane na niedzielę 
19 czerwca br. w Krzyżewie. Przedstawił program imprezy i zachęcił do udziału w Dniach Pola. 
 Pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Ad. 5. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski przekazał głos przedstawicielowi PFHBiPM. 
Radni przez aklamację zaakceptowali zmianę w porządku obrad. 
Przedstawiciel Polskiej Federacji Hodowców Bydła i Producentów Mleka Marek Kalinowski 

poinformował, że na dzisiejszej sesji chcielibyśmy uhonorować dwóch producentów mleka z terenu 
Gminy Sokoły, którzy 10 maja br. na Podlaskich Laurach Mlecznych zorganizowanych w Podlaskim 
Urzędzie Wojewódzkim w Białymstoku otrzymali wyróżnienia. Pan wójt włączył się w uhonorowanie 
najlepszych hodowców bydła mlecznego w gminie Sokoły i ze swojej strony przygotował pamiątkowe 
grawertony. 

 Wójt Gminy Józef Zajkowski oświadczył, że jest bardzo dumny z tego że na terenie gminy są 
tacy znakomici rolnicy. Przedstawił, że uczestniczył w Podlaskich Laurach Mlecznych, ale nie był 
przygotowany na to, że laureatami konkursu zostaną mieszkańcy gminy Sokoły. Dziś chcemy to im 
wynagrodzić i oficjalnie podziękować.  
 Przedstawiciele samorządu gminy Sokoły i Polskiej Federacji Hodowców Bydła i Producentów 
pogratulowali odniesionego sukcesu i wręczyli nagrody następującym rolnikom: 

 Kazimierzowi Czajkowskiemu ze wsi Czajki za zajęcie II miejsce w kategorii stada o najwyższej 
wydajności - wielkość stada od 100 do 200 sztuk z wydajnością 12 458 kg mleka; 

 Zbigniewowi Kruszewskiemu ze wsi Bujny za zajęcie V miejsce w kategorii stada o najwyższej 
wydajności - wielkość stada powyżej 300 szt. z wydajnością 9 905 kg mleka. 
Laureaci konkursu podziękowali federacji za fachową pomoc doradczą w hodowli bydła  

mlecznego i samorządowi gminy za dostrzeżenie ich sukcesu i otrzymane nagrody. 
Przedstawiciel Polskiej Federacji Hodowców Bydła i Producentów Mleka Marek Kalinowski 

zaprosił uczestników sesji na XXVIII Regionalną Wystawę Zwierząt Hodowlanych i Dni z Doradztwem 
Rolniczym oraz IX Ogólnopolską Wystawę Królików Rasowych, która odbędzie się w PODR 
Szepietowie w dniach 25-26 czerwca 2022 roku.  
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Ad. 3. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał wyciąg z protokołu XXVIII Sesji Rady 

Gminy, który stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
Uwag do protokołu z poprzedniej sesji nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu XXVIII 

Sesji Rady Gminy Sokoły. 
W głosowaniu wzięło udział 13 radnych: 

 głosy za: 13 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Wykaz głosowania imiennego w sprawie przyjęcia protokołu XXVIII Sesji Rady Gminy Sokoły 

stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że protokół XXVIII Sesji Rady Gminy 

Sokoły został przyjęty. 
 
Ad. 4. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski przedstawił informację z pracy między sesjami za okres od 
30 marca 2022 r. 24 maja 2022 r. Informacja stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 Radny Piotr Łapiński oświadczył, że w sprawozdaniu został poruszony temat kruszywa. 
Zapytał, czy odbył się już przetarg? Jeśli tak, to jaka ilość została zamówiona i kiedy ruszą prace na 
drogach dojazdowych do pól? Czy zakupiona ilość pokryje zgłoszone zapotrzebowanie? 
 Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego Bożena Perkowska odpowiedziała, że obecnie trwają 
prace równiarki we wsiach nadnarwiańskich, Truskolasach, Czajkach i Jamiołkach. W kolejnym etapie 
równiarka będzie prowadziła prace na drogach w pozostałej części gminy. Po zakończeniu równania 
dróg przenalizujemy wszystkie zgłoszenia i podejmiemy decyzję o wyborze odcinków przeznaczonych 
do nawiezienia kruszywem. 

Radny Piotr Łapiński zapytał, ile zakupiono kruszywa? 
Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego Bożena Perkowska odpowiedziała, że 3,5 tys. m3. 

Oprócz tego posiadamy własne kruszywo w ilości ok. 2 tys. m3. Kruszywo zostanie rozdysponowane 
według potrzeb. Na chwilę obecną nie wyznaczono jeszcze odcinków przewidzianych do nawiezienia 
kruszywem. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski przedstawił, że zdecydowaliśmy się w pierwszej kolejności 
wysłać równiarkę, aby wyrównać to, co jest możliwe. W kolejnym etapie dokonamy nawiezienia, po 
to aby jak najefektywniej wykorzystać zakupione kruszywo. 
 
Ad. 6. 
1) 

Skarbnik Gminy Irena Bruszewska przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie 
gminy na 2022 r. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że został ogłoszony i rozstrzygnięty przetarg na 
zaprojektowanie i wybudowanie kładki w Waniewie w ramach PFU. Inwestycja zostanie wykonana do 
kwietnia 2023 r. i będzie dofinansowana z funduszu wsparcia gmin i powiatów.  

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 

Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie zmian 

w budżecie gminy na 2022 r. 
Pytań i uwag nie wniesiono. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych: 

 głosy za: 14 
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 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy 

na 2022 r., stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 
Uchwała Nr XXIX/201/2022 

w sprawie zmian w budżecie gminy na 2022 rok, stanowi załącznik nr 9 do protokołu 
 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski zaproponował rozpatrzenie projektu uchwały 
w sprawie zasad wnoszenia, cofania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego po 
podpunkcie 5, tj. wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy na dzierżawę nieruchomości na okres 
do 3 lat, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość. 

Radni przez aklamację wyrazili zgodę na zaproponowaną zmianę w porządku obrad. 
 
3) 

Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego Bożena Perkowska przedstawiła projekt uchwały 
w sprawie udziału Gminy Sokoły w realizacji Lokalnej Strategii Rozwoju Stowarzyszenia N.A.R.E.W. – 
Narwiańska Akcja Rozwoju Ekonomicznego Wsi na lata 2021-2027. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 

Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie udziału 

Gminy Sokoły w realizacji Lokalnej Strategii Rozwoju Stowarzyszenia N.A.R.E.W. – Narwiańska Akcja 
Rozwoju Ekonomicznego Wsi na lata 2021-2027. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  
W głosowaniu wzięło udział 13 radnych: 

 głosy za: 13 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie ustalenia regulaminu 

targowiska gminnego w Sokołach, stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 
Uchwała Nr XXIX/202/2022 

w sprawie udziału Gminy Sokoły w realizacji Lokalnej Strategii Rozwoju Stowarzyszenia N.A.R.E.W. – 
Narwiańska Akcja Rozwoju Ekonomicznego Wsi na lata 2021-2027,  

stanowi załącznik nr 11 do protokołu 
 
4) 

Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego Bożena Perkowska przedstawiła projekt uchwały 
zmieniającej uchwałę w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Sokoły. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 

Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 
zwierząt na terenie Gminy Sokoły. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
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Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych: 

 głosy za: 13 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 1 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie 
Gminy Sokoły, stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 
 

Uchwała Nr XXIX/203/2022 
zmieniająca uchwałę w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 

bezdomności zwierząt na terenie Gminy Sokoły,  
stanowi załącznik nr 13 do protokołu 

 
5) 

Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego Bożena Perkowska przedstawiła projekt uchwały 
w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy na dzierżawę nieruchomości na okres do 3 
lat, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 

Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie 

wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy na dzierżawę nieruchomości na okres do 3 lat, której 
przedmiotem jest ta sama nieruchomość. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych: 

 głosy za: 14 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 0 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy na dzierżawę nieruchomości na okres do 3 
lat, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 
 

Uchwała Nr XXIX/204/2022 
w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy na dzierżawę nieruchomości na okres do 3 

lat, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość,  
stanowi załącznik nr 15 do protokołu 

 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski ogłosił 15 minut przerwy w posiedzeniu. 

 
2) 
 Po przerwie przewodniczący wznowił obrady i przekazał głos Kierownikowi Ref. Rozwoju 
Gospodarczego pani Bożenie Perkowskiej. 

Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego Bożena Perkowska odczytała wniosek o podjęcie 
uchwały. Przedstawiła, że projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany na wspólnym posiedzeniu 
wszystkich stałych komisji Rady Gminy, ale w trakcie sesji radny Marek Czajkowski zgłosił uwagi do  
projektu. W przerwie wspólnie z radcą prawnym ponownie przeanalizowaliśmy proponowane zapisy.  
Poprosiła panią sekretarz o zapoznanie z ustaleniami. 
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Sekretarz Gminy Barbara Idźkowska zapoznała z przepisami prawa i przedstawiła projekt 

uchwały w sprawie zasad wnoszenia, cofania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa 
handlowego. Wyjaśniła, że w projekcie uchwały nie można zawrzeć zapisów proponowanych przez 
radnego Marka Czajkowskiego, ponieważ wynikają one z przepisów wyższego rzędu i nie ma potrzeby 
ponawiania takich zapisów w przedmiotowej uchwale. W imieniu pana wójta wystąpiła z wnioskiem 
o podjęcie uchwały w proponowanym kształcie. Ponadto oświadczyła, że jeśli w trakcie realizacji 
pojawią się jakieś wątpliwości, to będziemy sprawę monitorować, konsultować z radcą prawnym, 
a jeżeli zajdzie potrzeba postulować o zmianę zapisów uchwały. 

Radny Marek Czajkowski przedstawił, że w proponowanym projekcie uchwały mamy zapis 
mówiący, że wniesienie wkładu niepieniężnego nastąpi po uzyskaniu zgody rady. Tymczasem przy 
wnoszeniu samych udziałów nie trzeba zgody rady gminy, gdyż może o tym zdecydować samodzielnie 
wójt. Oświadczył, że rozumie, iż takie zapisy wynikają z ustawy, ale daje to do myślenia. Stwierdził, że 
przyszedł już czas na dokształcenie radnych, aby poznali chociaż część przepisów. Niektóre sprawy 
możemy we własnym zakresie konsultować z prawnikiem, ale dobrze byłoby posiadać trochę wiedzy. 
 Wójt Gminy Józef Zajkowski powiedział, że dobrze iż padło takie pytanie. Udzieliliśmy na nie 
odpowiedzi i teraz mamy jasną sytuację. Przypomniał, że na początku kadencji zrobiliśmy szkolenie 
dla radnych, ale uczestniczyły w nim tylko trzy osoby. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski zapytał, czy temat został wyjaśniony?  
Radny Marek Czajkowski odpowiedział, że tak. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Wojciecha 

Czajkowskiego o odczytanie treści projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski odczytał projekt uchwały w sprawie zasad 

wnoszenia, cofania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego. 
Pytań i uwag nie wniesiono. 
Wiceprzewodniczący Rady Wojciech Czajkowski poddał głosowaniu w/w projekt uchwały.  
W głosowaniu wzięło udział 14 radnych: 

 głosy za: 13 

 głosy przeciw: 0 

 głosy wstrzymujące się: 1 
Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie zasad wnoszenia, cofania 

i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego, stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 
Uchwała Nr XXIX/205/2022 

zasad wnoszenia, cofania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego,  
stanowi załącznik nr 17 do protokołu 

 
Ad. 7. 

Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej w Sokołach Grażyna Antończuk przedstawiła zasoby 
pomocy społecznej i omówiła potrzeby w tym zakresie. Informacja stanowi załącznik nr 18 do 
protokołu. 
 
Ad. 8. 

Sekretarz Gminy Barbara Idźkowska przedstawiła sprawozdanie z realizacji Programu 
Współpracy Gminy Sokoły z organizacjami pozarządowymi za 2021 r., które stanowi załącznik nr 19 
do protokołu. Zapytała, czy są pytania bądź uwagi do tego sprawozdania? 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski oświadczył, że do godz. 13.00 zostało nam jeszcze 

trochę czasu. Zaproponował rozpatrzeć teraz punkt 13. „Sprawy różne”. 
Radni przez aklamację zaakceptowali zmianę w porządku obrad. 
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Ad. 13. 
2) 
 Radny Marek Czajkowski zgłosił potrzebę połatania dziur na ul. Sikorskiego w Sokołach. 

Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego Bożena Perkowska odpowiedziała, że pracownicy 
gospodarczy urzędu gminy każdego roku w okresie wiosennym dokonują przeglądu dróg i łatają 
dziury powstające w ich nawierzchni. W ciągu roku dziury łatane są według zgłoszonych potrzeb. 
W chwili obecnej mamy wiele dróg wykonanych kilkanaście lat temu, co wiąże się ze zwiększającymi 
się każdego roku potrzebami ich naprawy. W roku bieżącym na łatanie dziur wykorzystaliśmy ok. 15 
ton masy asfaltowej. W przypadku ul. Sikorskiego nie można zastosować naprawy nawierzchni masą 
w workach, dlatego że pod nawierzchnią jest bruk. Po zastosowaniu takiego sposobu naprawy drogi 
w szybkim czasie należałoby ponownie wykonywać naprawę. W związku z powyższym jednym 
słusznym rozwiązaniem jest położenie nowej nawierzchni na gorąco. Ze względu na niewielki zakres 
prac zadanie to będzie mogło być zrealizowane przy okazji realizacji większych robót. 
3) 

Radny Marek Czajkowski oświadczył, że na ostatnim posiedzeniu komisji pan Przewodniczący 
Rady poruszył temat koszenia trawy. Zapytał, czy gmina zajęła już jakieś stanowisko w tej kwestii? 

Wójt Gminy Józef Zajkowski odpowiedział, że koszenia mamy bardzo dużo i ciągle przybywa 
nam nowych powierzchni. Pracownicy urzędu gminy koszą m.in. stadion, boisko przy szkole, skwerki, 
pasy zieleni przy ulicach, gminne nieruchomości w Waniewie i wiele innych miejsc. W okresie 
intensywnego wzrostu trawy nie jesteśmy w stanie skosić wszystkiego na czas. Na tą chwilę nie 
planujemy wynajmować firmy do koszenia trawy. Pracownicy gminy posiadają odpowiedni sprzęt do 
koszenia i sukcesywnie realizują prace. Zaapelował o cierpliwość. 

Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego Bożena Perkowska uzupełniła, że pobocza dróg 
gminnych koszone są wszędzie tam, gdzie jest to konieczne. Koszenie odbywa się raz w roku. Nie 
urywamy, że z koszeniem czekamy dosyć długo, aby trawa podrosła. Ze względu na oszczędności nie 
chcemy do tych prac powracać. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski przedstawił, że na posiedzeniu komisji zgłaszał 
potrzebę wycięcia gałęzi wystających na pas drogowy. Na kilku drogach trudno bezpiecznie wyminąć 
się, ponieważ uniemożliwiają to gałęzie. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski odpowiedział, że chcemy usunąć wystające gałęzie. W pierwszej 
kolejności wystąpimy do właścicieli działek, aby poczuli się do odpowiedzialności i sami usunęli 
gałęzie. Jeżeli to nie pomoże, to wynajmiemy maszynę do przycięcia gałęzi. 
4) 

Wójt Gminy Józef Zajkowski przedstawił wnioski o dofinansowanie inwestycji złożone przez 
Gminę Sokoły do rządowego programu Polski Ład, tj.: 

 budowa stacji uzdatniania wody w miejscowości Krzyżewo, 

 budowa sieci wodociągowej na terenie gminy Sokoły, 

 budowa Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych w Sokołach,  

 przebudowa i rozbudowa dróg gminnych na terenie Gminy Sokoły, 

 budowa Zakładu Aktywności Zawodowej w Nowych Raciborach. 
5) 

Wójt Gminy Józef Zajkowski poinformował, że wczoraj zakończył się odbiór targowiska. 
Termin wykonania prac okazał się dłuższy niż wstępnie zakładaliśmy. Przedstawił, że tzw. „ustawa 
covidowa” narzuca na inwestorów określone obowiązki i sposób zachowania się w tej sytuacji. 
Wykonawca udowodnił nam, że wydłużenie terminu było spowodowane perturbacjami związanymi 
z wystąpieniem pandemii. Drugi wątek sprawy związany jest z dalszym funkcjonowaniem targowiska. 
Rozpisaliśmy przetarg na dzierżawę targowiska. Do 20 maja był termin składania ofert. Prowadziliśmy 
rozmowy z kilkoma zainteresowanymi i wstępnie wyrażali oni chęć przystąpienia do przetargu, ale 
ostatecznie nikt nie zdecydował się na złożenie oferty. Miesięczny czynsz dzierżawny został ustalony 
przez rzeczoznawcę majątkowego na 30 tys. zł brutto. W takiej sytuacji musimy zachować procedurę 
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ustawową i ogłosić kolejny przetarg z ceną czynszu dzierżawnego niższą o połowę w stosunku do 
pierwotnej. 

Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego Bożena Perkowska poinformowała, że wykonawca 
złożył gotowość do dokonania odbioru. Odbiór prac rozpoczęliśmy 13 maja br. W tym samym dniu 
dokonaliśmy oceny jakościowej obiektu i sprawdziliśmy dokumentację powykonawczą. Spisaliśmy 
z tych czynności protokół zauważonych usterek i stwierdzonych nieprawidłowości. Wykonawca od 
razu rozpoczął usuwanie stwierdzonych błędów i dokonał stosownych wyjaśnień. Ustaliliśmy, że 26 
maja spiszemy końcowy protokół odbioru. Jeżeli wszystko będzie w porządku, wówczas wykonawca 
będzie mógł wystawić fakturę. Podczas dokonywania odbioru wystąpiliśmy do Stacji Sanitarno-
Epidemiologicznej i Państwowej Straży Pożarnej w Wysokiem Mazowieckiem zawiadamiając, że 
obiekt został wybudowany i będziemy starać się o uzyskanie pozwolenia na użytkowanie. Jeżeli obie 
instytucje w terminie 14 dni nie zajmą stanowiska, to będzie to tzw. milcząca zgoda. PSP przysłała już 
nam informację, że odbędą się czynności kontrolno-sprawdzające i zostanie wydana stosowna 
decyzja. Takie dokumenty będą niezbędne do uzyskania pozwolenia na użytkowanie. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski zapytał, czy od strony ul. Tykocińskiej zostanie 
wykonany chodnik i wejście dla pieszych na plac targowy? 

Wójt Gminy Józef Zajkowski odpowiedział, że rozmawialiśmy na ten temat z wykonawcą. 
Zrealizował on to, co było przewidziane w dokumentacji. Nie możemy od niego żądać dodatkowych 
prac. Chodnik wykonamy we własnym zakresie i obniżymy wysokość krawężnika, tak aby osoby 
starsze i na wózkach bez problemów mogły wejść na chodnik. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski zapytał, kiedy zostanie oddany do handlu plac 
targowy? 

Wójt Gminy Józef Zajkowski odpowiedział, że zaraz po odbiorze robót budowlanych. 
Radny Marek Czajkowski oświadczył, że pan wójt kiedyś mówił, że jak będzie kiepska pogoda, 

to handlujący będą mogli sprzedawać w halach. Przy określaniu stawek nie ustaliliśmy wysokości 
opłaty targowej za korzystanie z obiektu przez handlujących. Czy takie stawki ustali menadżer? 
Czy w ogóle będzie można handlować wewnątrz hali? Ponadto zwrócił uwagę, że po uporządkowaniu 
placu obecnie na targowisku hula wiatr. W celu zminimalizowania podmuchów wiatru zaproponował 
możliwość zamieszczania odpłatnych reklam na płotach. Przedstawił, że dla wielu osób wydaję się, że 
zapłacenie 30 tys. zł miesięcznie za dzierżawę targowiska, to bardzo dużo. Trzeba na to spojrzeć 
inaczej. Gdyby gminie udało się znaleźć dzierżawcę, który płaciłby czynsz w takiej wysokości, to koszt 
budowy targowiska zwróciłby się za 30 lat. Jeżeli zdecydujemy się obniżyć wysokość czynszu, to może 
dojść do sytuacji, że inwestycja zwróci się gminie dopiero po 100 latach. Gmina chcąc zrobić festyn na 
placu targowym będzie musiała zapłacić dzierżawcy za udostępnienie placu. Nie zabezpieczyliśmy 
interesu gminy w tym zakresie. Poprosił pana wójta o odniesienie się do tych kwestii. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski odpowiedział, że na podmuchy wiatru nie mamy wpływu. Pomysł 
umieszczenia banerów i reklam na ogrodzeniu będzie możliwy do realizacji. W ogłoszeniu o oddaniu 
targowiska w dzierżawę wyznaczyliśmy, że we wtorki muszą odbywać się jarmarki. Korzystanie z hali 
również będzie możliwe. Rozumiemy, że wysokość czynszu budzi wątpliwości, ale należy zauważyć, że 
nie został on określony przez właściciela, a przez rzeczoznawcę majątkowego. Cenę i tak ustali rynek. 
Zdajemy sobie sprawę z tego, że rozkręcenie działalności targowiska nie będzie łatwą sprawą. 
Obecnie jesteśmy na trudnym etapie realizacji tego zadania. Kilkanaście lat temu podobną sytuację 
mieliśmy w przypadku ośrodka w Dworakach-Staśkach. Wówczas nikt nie dawał gwarancji na to, że 
znajdą się zainteresowani. Wiele osób wręcz podśmiewało się z pomysłu. Dziś wszyscy wiemy, że byli 
w błędzie. Kolejnym przykładem jest OREW w Perkach-Karpiach. Historia związana ze zmianą 
podmiotu prowadzącego jest wszystkim dobrze znana. W przypadku inwestycji na targowisku 
również liczymy na pomyślny finał. Zaprosił wszystkich zainteresowanych do udziału w postępowaniu 
przetargowym. Kolejną kwestią poruszoną przez pana radnego jest czasokres zwrotu inwestycji. 
Gmina buduje drogi i dofinansowuje zadania realizowane przez powiat i województwo. Nie widzimy, 
aby takie inwestycje zwróciły się nam od razu. Potrzeba na to trochę czasu i spojrzenia na 
przedsięwzięcie z nieco innej perspektywy. Po wybudowaniu drogi nie możemy liczyć na czynsz 
dzierżawny. Podobnie jest w przypadku budowy szkoły i wielu innych obiektów. Wiemy, że w handel 
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włączą się mieszkańcy i skorzysta na tym gmina. Wartość dodana będzie zauważalna. Warto tu 
podkreślić, że w całym kraju nie ma drugiego porównywalnego obiektu targowo-wystawienniczego. 
Rzeczoznawca przy określaniu wysokości czynszu przyjął pewne wskaźniki, ale ostatecznie to podaż 
i popyt określą wysokość czynszu. 

Radny Marek Czajkowski przedstawił, że na targowisku zostały wykonane parkingi dla osób 
niepełnosprawnym w miejscu, gdzie jest duży spadek terenu. Czy ktoś sprawdzał, czy jest to zgodne 
z obecnie obowiązującymi przepisami prawa? 

Kierownik Ref. Rozwoju Gospodarczego Bożena Perkowska odpowiedziała, że parkingi zostały 
wykonane zgodnie z projektem. Zwróciliśmy się już do projektanta z wnioskiem o sprawdzenie tej 
kwestii. Na chwilę obecną nie otrzymaliśmy jeszcze odpowiedzi. W momencie, gdy będziemy znali 
stanowisko, to zapoznamy z nim państwa. 
 Radny Piotr Łapiński powiedział, że czasami łatwiej jest wybudować obiekt, niż go potem 
utrzymać. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski zachęcił do obejrzenia programu rolniczego Tydzień w najbliższą 
niedzielę o godz. 8.00 w TVP 1. Przedstawił, że w programie będzie wypowiadał się na temat 
inwestycji na targowisku. Oświadczył, że rozmawiał z wieloma osobami i jest przekonany, że 
realizowana inwestycja ma racje bytu i sprawdzi się w naszym środowisku.  
6) 
 Radny Marek Czajkowski zapytał, czy droga w Waniewie, na którą został złożony wniosek do 
polskiego ładu, planowana jest do realizacji również w samej wiosce? 

Wójt Gminy Józef Zajkowski odpowiedział, że nie. Planowana jest realizacja drogi obecnie 
żwirowej na odcinku od skrzyżowania we wsi do drogi powiatowej w kierunku Pszczółczyna. 

Radny Marek Czajkowski oświadczył, że należałoby poprawić cały ciąg drogowy od kościoła 
do drogi powiatowej. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski zakończył dyskusję i ogłosił 10 minut przerwy 
w posiedzeniu. 
 
Ad. 9. 
 Po przerwie Przewodniczący Rady wznowił obrady, przywitał zaproszonych gości i przekazał 
głos panu wójtowi. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski wprowadził do tematu i wyświetlił program „Tym żyje wieś” 
wyemitowany w TVP3 Białystok w dniu 30 kwietnia 2022 r., w którym pokazano powstające centrum 
wystawienniczo-targowe w Sokołach. 

Wiceprezes Zarządu Podlaskiej Fundacji Rozwoju Regionalnego w Białymstoku Wiesław 
Kamiński wyświetlił i omówił prezentację multimedialną o Podlaskiej Strefie Zrównoważonego 
Rozwoju w Krzyżewie. Wydruk prezentacji stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

Pytań i uwag nie wniesiono.  
 
Ad. 10. 

Dyrektor Zarządzający Hynfra Sp. z o.o. Piotr Czembor wyświetlił i omówił prezentację 
multimedialną nt. „Wodór i jego znaczenie dla wsi i rolnictwa”. Wydruk prezentacji stanowi załącznik 
nr 21 do protokołu. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
 
Ad. 11. 

Prezes Fundacji im. Stefanii Karpowicz Robert Kos omówił funkcjonowanie mobilnego 
inkubatora przetwórstwa rolno-spożywczego, na który składają się elementy, tj.: 

 mobilna tłocznia soków; 

 linie do tłoczenia oleju na zimo; 

 przyczepa gastronomiczna; 

 linia do produkcji dżemów i kiszenia kapusty; 
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 urządzenia do produkcji pierogów. 
Pytań i uwag nie wniesiono. 

 
Ad. 12. 

Sekretarz Stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Lech Antoni Kołakowski w swoim 
wystąpieniu poruszył tematy i zagadnienia, tj.: 

 historia rozwoju polskiego rolnictwa; 

 sukcesy i problemy polskich rolników; 

 konflikt zbrojony na Ukrainie; 

 pomoc państwa polskiej wsi; 

 bieżąca praca resortu rolnictwa; 

 kierunki rozwoju polskiej gospodarki; 

 inicjatywa Podlaskiej Strefy Zrównoważonego Rozwoju w Krzyżewie; 

 rekompensata utraconych gruntów dla SDOO w Krzyżewie; 

 działania instytucji doradczych i wspomagających pracę rolników. 
Poparł inicjatywę Podlaskiej Strefy Zrównoważonego Rozwoju w Krzyżewie i zaoferował 

swoją pomoc w zakresie wdrażania nowoczesnych technologii w województwie podlaskim. 
 Radny Piotr Łapiński przedstawił, że zmartwieniem wielu rolników są rosnące ceny paliw, 
nawozów i środków ochrony roślin. Rolnicy mogą liczyć na dopłaty do nawozów. Zapytał, czy resort 
rolnictwa przewiduje jakieś dodatkowe środki, aby zrekompensować rolnikom wzrost cen paliw? 
Gmina Sokoły planuje realizację wielu inwestycji i chciałaby skorzystać ze środków w ramach 
Polskiego Ładu. Zapytał, czy w związku z obecną polityką rządu i negocjacjami z UE te środki nie są 
zagrożone i będziemy mogli na nie liczyć? 

Sekretarz Stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Lech Antoni Kołakowski 
odpowiedział, że na bieżąco monitorujemy sytuację i staramy się pomóc polskiemu rolnictwu, jak 
tylko możemy. Uzyskaliśmy zgodę Komisji Europejskiej na przekazanie 4 mld zł na pomoc rolnikom 
w zakresie dopłat do nawozów. Zaapelował do rolników o składanie wniosków o dofinansowanie 
zakupu nawozów. Czasu do końca miesiąca jest niewiele. ARiMR udziela pomocy rolnikom w bardzo 
szerokim zakresie. Wprowadzamy dopłaty do wapnowania i programy pomocy w zakresie odbudowy 
pogłowia trzody chlewnej. Marzymy o eksporcie 30 mln szt. tuczników rocznie i powrócenie do miana 
wielkiego eksportera trzody chlewnej. Jest to szczególnie ważne teraz, gdy otwierają się nowe rynki 
zbytu. Przekazujemy ogromne środki na wsparcie działań weterynarii. Wiele osób jest przeciwnych 
takim działaniom, ale jeśli chcemy mieć zdrową żywność, to musi być ona zbadana, certyfikowana 
i bezpiecznie wprowadzona na rynek. W trosce o interes rolników w najbliższym czasie podejmiemy 
działania mające na celu wprowadzenie gwarantowanej ceny żywca. Obecnie w takim właśnie 
kierunku zmierza Hiszpania. Zakładamy pomoc nie tylko samym rolnikom, ale również zakładom 
przetwarzającym żywność. Działania rządu powinny doprowadzić do produkcji dużej ilości, zdrowej 
żywności i zagwarantować rynki zbytu za godziwe pieniądze. Kryzysy w branży rolniczej są w różny 
sposób łagodzone przez organy państwa. Mamy pomysł działań na przeciwstawianie im w przyszłości. 
Przygotowujemy się do zagospodarowania potężnego strumienia pieniędzy z UE. Oświadczył, że nie 
wyobraża sobie sytuacji, aby Polska nie otrzymała środków na odbudowę gospodarki. W obecnej 
perspektywie finansowej UE dofinansowanie zewnętrzne po zsumowaniu z krajowym powinno 
wynieść ok. 1 biliona złotych.  Wyraził nadzieję na szybkie wygaśnięcie konfliktu zbrojnego w Ukrainie 
i uczestnictwo Polski w odbudowie tego kraju. Jest to wielka szansa dla polskich firm i rolnictwa. 
Musimy przygotowywać programy w taki sposób, aby przygotować się do uczestnictwa w odbudowie 
Ukrainy, tak jak pomogliśmy uchodźcom wojennym. Przed nami pojawiają się wielkie szanse i musimy 
je wykorzystać. Na forum UE przeciwstawiliśmy się ugorowaniu 4 % gruntów w ramach zielonego 
ładu. Uważamy, że uprawianie 4 % użytków rolnych może zapewnić wyżywienie dla średniej wielkości 
państwa. W obecnej sytuacji ekonomicznej Europy i świata nie może być na to miejsca. Takie przepisy 
nie powinny wejść w życie. 
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Radny Powiatu Dariusz Mościcki zwrócił uwagę, że przed wprowadzeniem dopłat do 
nawozów było widać tendencję spadku ceny, ale informacja o wprowadzeniu pomocy spowodowała 
wzrost ceny. Nie wiemy, czy sytuację wykorzystali producenci, czy tylko pośrednicy. Odnosząc się do 
inicjatywy Podlaskiej Strefy Zrównoważonego Rozwoju w Krzyżewie zapytał, jaka jest możliwość 
pozyskania gruntów na ten cel w mocy prawa? 

Sekretarz Stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Lech Antoni Kołakowski 
przedstawił, że w listopadzie ubiegłego roku na sejmowej komisji rolnictwa padło pytanie od jednego 
z producentów nawozów, czy mamy produkować nawozy po wyższych cenach, czy zamknąć zakłady? 
W wielu europejskich krajach całkowicie zamknięto fabryki produkujące nawozy. Obecnie mamy 
deficyt nawozów. Wiele krajów chce kupować nawozy w Polsce. Spółki nawozowe nie mogą 
sprzedawać nawozów poniżej kosztów produkcji. W tej chwili stoimy przed ogromnym dylematem, 
czy produkować nawozy przy minimalnym zysku, czy całkowicie zrezygnować z tego. Jesteśmy zdania, 
że produkować trzeba. Ilość zużytych nawozów przy wysokich cenach na pewno będzie niższa. 
Poinformował, że gleba kwaśna nie przyswaja nawozów w takiej samej ilości, co gleba o odczynie 
obojętnym. Na glebie bardzo kwaśnej nawet 70 % zastosowanej dawki nawozu sztucznego jest 
niewykorzystana. Jeżeli rolnik chce w pełni wykorzystywać zastosowany nawóz, to musi mieć glebę 
zwapnowaną. Komisja Europejska nie widzi problemu wapnowania gleb, dlatego że w „starej unii” 
gleby mają odczyn obojętny. Zdarza się, że rolnik poniósł wysokie koszty, a nie ma oczekiwanego 
efektu. Bez względu na to, czy rząd jest taki, czy inny spółki skarbu państwa muszą patrzeć na 
ekonomikę. Spółka nie może sprzedawać nawozów, poniżej ich kosztów produkcji. Prowadzimy 
działania mające na celu obniżenie kosztów produkcji nawozów. Komisja rolnictwa wyraziła opinię 
o niezaprzestawaniu produkcji nawozów. W wielu gospodarstwach zasób składników pozwoli jeszcze 
na dobry plon w tym roku, ale musimy patrzeć w przyszłość. Należy wziąć pod uwagę wapnowanie 
i retencję. Polska ma ogromny problem z zatrzymaniem i zagospodarowaniem wód opadowych. Pod 
tym względem jesteśmy na przedostatnim miejscu w Europie. Zostały już podjęte działania w tym 
kierunku, ale jest to praca na wiele lat. Za jakiś czas znaczna część upraw będzie musiała być 
nawadniana. Taki problem mamy w zielonej części Europy. Co w takiej sytuacji mają powiedzieć 
mieszkańcy północnej Afryki i Zatoki Perskiej, gdzie państwa nie mają resortów rolnictwa? Rolnictwo 
przeważenie znajduje się w resorcie klimatu. Wiele z tych państw zwraca się do Polski z prośbą 
o uczestniczenie w ich programach bezpieczeństwa żywnościowego. Do produkcji żywności musimy 
podchodzić odpowiedzialnie. Na obecną sytuację nałożyło się wiele kryzysów. Resort rolnictwa stara 
się wychodzić naprzeciw oczekiwaniom rolników i konsumentów. Przedstawił, że osobiście zgłaszał 
propozycję wprowadzenia zerowej stawki VAT-u na żywność. Dobrze byłoby, aby zerowa stawka 
została przedłużona na drugie półrocze. Polska jest państwem przyfrontowym, a więc skutki wojny 
będzie odczuwali jeszcze długo.  

Radny Powiatu Dariusz Mościcki poprosił o odniesienie się do tematu strefy. 
Sekretarz Stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Lech Antoni Kołakowski oświadczył, 

że musimy szukać alternatywnych źródeł energii, ponieważ te konwencjonalne będą pomału się 
kończyć. Koszty zakupu węglowodorów z różnych powodów ostatnio wzrosły. Dobrze, że pojawiają 
się inicjatywy wdrażania nowoczesnych rozwiązań. Państwo Polskie musi zapewnić bezpieczeństwo 
energetyczne kraju. Jednym z takich rozwiązań jest gazoport w Świnoujściu oraz szukanie innych 
możliwości pozyskaniu gazu i ropy. Obecnie dominantą jest energia elektryczna. Zanim wybudujemy 
i uruchomimy elektrownie atomowe upłynie jeszcze trochę czasu. Do sprawy musimy podejść bardzo 
odpowiedzialnie i sprostać wszystkim restrykcyjnym wymogom, aby nie doszło do takich sytuacji jak 
w Czarnobylu, czy Fukushimie. Wodór jest bardzo innowacyjnym i dobrym sposobem na dostarczenie 
energii. Korzystamy z wzorów japońskich, które są lepsze od innych.   

Radny Powiatu Dariusz Mościcki poprosił o odniesienie się do tematu gruntów. 
Sekretarz Stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Lech Antoni Kołakowski 

odpowiedział, że obecnie prowadzimy rozmowy na temat pozyskania gruntów w jednej lokalizacji 
202 ha i w drugiej 214 ha. Stacja Doświadczalna Oceny Odmian w Krzyżewie pozyskałaby te grunty 
w zamian za przekazanie ok. 20 ha pod strefę. Podziękował za możliwość wystąpienia na sesji i życzył 
wszystkiego dobrego mieszkańcom gminy Sokoły. 
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Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski poprosił o zabranie głosu przez pana starostę. 
Starosta Wysokomazowiecki Bogdan Zieliński podziękował samorządowi gminy Sokoły za 

podjęcie decyzji o dofinansowaniu inwestycji drogowej pomiędzy Sokołami, a Nowymi Raciborami. 
Obecnie przygotowujemy się do ogłoszenia przetargu na wykonanie tego zadania i wkrótce będziemy 
to realizować. Przedstawił, że na terenie powiatu mamy zarówno SDOO w Krzyżewie, jak i PODR 
w Szepietowie. Poprosił wiceministra L.A. Kołakowskiego o pomoc tym instytucjom. Wyraził nadzieję, 
że pochodzący z Podlasia wiceminister podejdzie do tego wniosku, tak jak do innych spraw, które są 
już w trakcie realizacji. Z góry podziękował za bardzo dobre i gospodarne podejście do sprawy 
pozyskania dodatkowych gruntów dla stacji. Oświadczył, że Polska jest obecnie potęgą rolniczą na 
skalę Europy, a nawet świata. Takie miano nie uzyskuje się raz na zawsze. O potęgę trzeba dbać i o 
nią zabiegać. Działania rządu premiera Morawickiego do tego prowadzą. Sytuację mamy ciężką, ale 
rząd stara się na bieżąco reagować. Rolnicy po raz pierwszy w historii niepodległej III RP otrzymają 
dofinansowanie do zakupu nawozów. W imieniu rolników podziękował za takie wsparcie. Zwrócił 
uwagę, że Powiat Wysokomazowiecki w pewien sposób uczestniczy w inicjatywie budowy Podlaskiej 
Strefy Zrównoważonego Rozwoju w Krzyżewie. W Krzyżewie znajduje się szkoła rolnicza prowadzona 
przez powiat. Jesteśmy zainteresowani rozwijaniem projektu, dlatego że sami potrzebujemy źródła 
ciepła i energii. Jesteśmy w stanie współpracować, aby można to było zrealizować. Projekt został 
wpisany do RPO, a więc tym bardziej wierzymy, że dojdzie on do skutku. Życzył samorządowi gminy 
Sokoły wprowadzenia w życie zaplanowanej koncepcji, tak aby jak najlepiej służyła mieszkańcom.  

Wójt Gminy Józef Zajkowski podziękował Sekretarzowi Stanu w Ministerstwie Rolnictwa 
i Rozwoju Wsi Lechowi Antoniemu Kołakowskiemu za uczestnictwo w sesji i wspieranie gminy 
w realizacji przedsięwzięcia. 

Andrzej Remisiewicz właściciel firmy Trans-Rol oświadczył, że na dzisiejszej sesji poruszono 
tematy, które mogą mieć ogromne znacznie nie tylko dla rozwoju gminy, ale również powiatu 
i województwa. Gdy 5 lat temu pan wójt Józef Zajkowski przedstawił pomysł utworzenia Podlaskiej 
Strefy Zrównoważonego Rozwoju w Krzyżewie wielu z nas podchodziło do tego sceptycznie. Można 
stwierdzić, że słusznie, bo jeśli ktoś czegoś nie rozumie i ma ku temu jakieś obawy, to jest temu 
przeciwny. Dwa lata temu, gdy kontynuowaliśmy działania w kierunku było podobnie, ale wówczas 
nie było jeszcze covidu i wojny w Ukrainie. Dziś mamy problemy z rosnącymi cenami gazu i węgla. 
Wodór jeszcze nie tak dawno był jakimś absurdem. Obecnie zarówno pan prezydent, jak i pan 
minister podkreślają, że jest to alternatywa dla węglowodorów, gwarantująca bezpieczeństwo 
energetyczne kraju. Podziękował panu ministrowi w imieniu całego sektora agro za wsparcie branży 
w szeroko rozumianym zakresie. Przedstawił, że 23 grudnia 2021 r. jedna z największych fabryk 
nawozów azotowych postanowiła podnieść cenę saletry amonowej o 1.600 zł (z 2.700 zł do 4.600 zł). 
Część firm handlujących nawozami zdecydowała się wstrzymać ze sprzedażą nawozów w okresie 
świątecznym. Wówczas rolnicy nie mogli kupić nawozów, a przedsiębiorcy posiadający zapasy liczyli 
zyski. 27 grudnia 2021 r. interwencja pana ministra Kołakowskiego spowodowała, że producent 
nawozów powrócił do ceny 2.700 zł. Jest to szybkie i konkretne działanie, jakiego sektor oczekiwał. 
Takich przykładów można byłoby podać więcej. Z panem ministrem na Podlasiu spotykamy się już po 
raz ósmy. Jest to osoba, która mocna angażuje się w to, co robi i my to zauważamy. Poinformował, że 
nie tak dawno rozmawiał z Prezesem Grupy Azoty, która jest największym producentem nawozów 
w Polsce, drugim w Europie i piątym na świecie. Niestety nie mam dobrych informacji. Gaz ziemny 
zdrożał o 350 %, ropa naftowa o 60 % i energia elektryczna o 100 %. Koszty produkcji drożeją. 
Państwo polskie pomaga rolnikom, ale jeśli ceny nawozów w Polsce będą tańsze niż w Europie, to 
wszystkie nawozy wyjadą z Polski do Europy. Obecnie ceny nawozów w sąsiednich krajach są bardzo 
zbliżone. Pomimo tego, że rząd robi bardzo dużo w zakresie energetyki, to osobiście obawiam się, że 
późną jesienią może zabraknąć gazu dla przemysłu. Jeżeli rolnicy posiadają oszczędności, to dobrze 
byłoby zakupić już teraz środki do produkcji rolnej, aby zabezpieczyć się przed kolejnym wzrostem 
cen. Wszyscy oczekujemy obniżenia cen. Ceny mogą się ustabilizować najwcześniej za rok. Najbliższe 
miesiące na to nie wskazują. Podziękował panu wójtowi i radzie gminy za innowacyjne pomysły 
i zaangażowanie się w bardzo ważne tematy gospodarcze. Wyraził nadzieję, że przy wsparciu pana 
ministra i wielu innych osób plany dojdą do realizacji. 
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Dyrektor Zespołu Szkół Rolniczych w Krzyżewie Rafał Iwan oświadczył, że pan minister 
wywodzi się z pobliskiej gminy, a więc można zakładać, że powinien znać ZSR w Krzyżewie. Szkoła 
w Krzyżewie funkcjonuje od 110 lat. W jej historii były różne wzloty, ale i upadki. Jako kontynuator 
idei zapoczątkowanej przez panią Stefanię Karpowicz muszę odnieść się do dyskusji. Przedstawione 
propozycję są jak najbardziej szczytne. Dziś jest potrzeba szukania nowych źródeł energii, ale muszę 
skupiać się na prowadzonej działalności, czyli kształceniu przyszłych pokoleń rolników. Takie zadanie 
jest dla szkoły najważniejsze. Jeżeli mamy profesjonalnie podchodzić do wykonywanej pracy, to 
potrzebujemy na to miejsca. Rolnicy korzystają z różnych innowacyjnych rozwiązań, ale w ich fachu 
wiedza o wytwarzaniu różnych źródeł energii nie jest najważniejsza. Pogratulował pomysłów i życzył 
sukcesów w ich realizacji. Oświadczył, że jeżeli mamy ze sobą współpracować, to ta współpraca musi 
być na równych warunkach. Szkoła istnieje, ale w przedstawionej koncepcji niekoniecznie jest dla niej 
miejsce. Poprosił o wzięcie pod uwagę faktu, że Zespół Szkół Rolniczych w Krzyżewie jest jedyną 
szkołą rolniczą w powiecie wysokomazowieckim. Cieszę się, że pan minister podkreśla, że ziemia 
wysokomazowiecka i znaczna część województwa prymuje w produkcji mleczarskiej. Powinniśmy 
jeszcze bardziej rozwijać tą działalność. Zdaję sobie sprawę z tego, że jest potrzeba realizacji wielu 
rozwiązań potrzebnych w rolnictwie, ale specjalizujmy się w wąskiej dziedzinie i w tym właśnie 
zakresie powinniśmy kształcić rolników. Zaprosił władze gminy i uczestników sesji na dni otwarte 
szkoły zaplanowane na 31 maja br. W tym roku będą się one odbywały w duchu pszczelarstwa. 
Poprosił o zapoznanie się z ofertą edukacyjną szkoły, poszerzoną o nowe kierunki kształcenia (tj. 
technik masażysta i technik handlowiec) i przekazanie jej osobom, które mogłyby z niej skorzystać. 
Ponadto poprosił o wsparcie dla szkół rolniczych nieprowadzonych przez ministerstwo rolnictwa, ale 
szkół powiatowych. Nie każda szkoła może być prowadzona przez ministerstwo rolnictwa. W szkołach 
rolniczych prowadzonych przez ministerstwo nie można wprowadzać kierunków innych niż rolnicze. 
W powiecie wysokomazowieckim poziom rolnictwa jest bardzo wysoki, dlatego należałoby doposażyć 
tą szkołę. 

Sekretarz Stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Lech Antoni Kołakowski oświadczył, 
że jest dumny z tego, że jest absolwentem 5-letniego technikum zawodowego mechanizacji rolnictwa 
w Marianowie zakończonego maturą, ukończonego w 1983 r. Obecnie organem prowadzącym tą 
szkołę jest resort rolnictwa. Samorząd przekazał szkołę ministerstwu. Odnosząc się do wypowiedzi 
pana dyrektora oświadczył, że szkoły rolnicze prowadzone przez ministerstwo są dofinansowywane. 
Są to wzorcowe szkoły. Nic nie stoi na przeszkodzie, aby szkoła w Krzyżewie dołączyła do tego grona. 
Poprosił dyrektora o skierowanie do Rady Powiatu Wysokomazowieckiego wniosku o podjęcie 
stosownej uchwały. Ministerstwo rolnictwa bardzo chętnie powita szkołę w swoim gronie. Są środki 
na wsparcie szkoły. Państwo polskie posiada pieniądze na dofinansowania oświaty rolniczej.  

Dyrektor Zespołu Szkół Rolniczych w Krzyżewie Rafał Iwan oświadczył, że z wypowiedzi pana 
ministra można wywnioskować, że szkoły powiatowe nie mają możliwości otrzymania wsparcia. 

Sekretarz Stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Lech Antoni Kołakowski 
odpowiedział, że jeśli powiat podejmie uchwałę, to pan dyrektor będzie kierował wzorcową szkołą. 

Wicestarosta Wysokomazowiecki Waldemar Kikolski przedstawił, że dwa lata po przekazaniu 
szkoły w Marianowie ministerstwu Powiat Wysokomazowiecki również podjął decyzję o przekazaniu 
ministerstwu szkoły w Krzyżewie. Wstępne decyzje zostały podjęte, ale później z różnych powodów 
odstąpiliśmy od tego zamiaru. W efekcie mamy to, co mamy. Wyraził uznanie, że pan minister 
zadeklarował chęć przyjęcia szkoły. Sprawę możemy uważać za otwartą i będziemy kontynuowali 
rozmowy w tym kierunku. Dołączył się do podziękowań pana starosty w sprawie dofinasowania przez 
samorząd gminy Sokoły inwestycji drogowej z Sokół do Nowych Racibor. Ponadto poinformował, że 
powiat rozpoczął naprawę drogi w Dworakach, ale ze względu na awarię maszyny prace na ponad 
tydzień zostały wstrzymane. Maszyna została już naprawiona i od dziś pracę będą kontynuowane. 
Podziękował panu staroście Bogdanowi Zielińskiemu za zaangażowanie w realizację tej inwestycji 
i panu wojewodzie Bohdanowi Paszkowskiemu za dofinansowanie inwestycji i odroczenie płatności 
za 2022 rok na 2023 rok i za 2023 rok na 2024 rok. Zapoznał z ustalonymi zasadami dofinansowania 
inwestycji realizowanymi przez powiat i zwrócił uwagę na kolejne drogi wymagające przebudowy. 
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Wiceprezes Zarządu Podlaskiej Fundacji Rozwoju Regionalnego w Białymstoku Wiesław 
Kamiński wyjaśnił, że w przestawionej prezentacji wielokrotnie podkreślał, że planowana inwestycja 
ma charakter rolniczy i ma na celu rozwój rolnictwa i obszaru okołorolniczego. Mówiłem też o tym, że 
dla nas ważnym elementem będzie współpraca ze szkolą rolniczą. Po pierwsze szkoła znajduje się na 
terenie strefy, która chcemy zorganizować. Po drugie jest to branżowe niezbędne. Stwierdził, że nie 
rozumie uwag pana dyrektora, że szkoła może na tym w jakiś sposób stracić. Włączenie się szkoły we 
współpracę z nami powinno umożliwić jej rozwój. 

Wójt Gminy Józef Zajkowski podziękował zaproszonym gościom za przybycie i przedstawione 
informacje. 

Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski podziękował panu staroście, panu wójtowi i radzie 
gminy za działania, które doprowadziły do rozpoczęcia prac związanych z realizacją drogi powiatowej 
z Sokół do Nowych Racibor. 
 
Ad. 14. 
 Przewodniczący Rady Krzysztof Grabowski stwierdził, że Rada Gminy Sokoły w całości 
wyczerpała przewidziany porządek obrad w związku z czym o godzinie 15:15 zamknął obrady XXIX 
sesji. 

Na tym protokół zakończono. 
 
Protokołował: 
Wojciech Maleszko      Przewodniczący Rady  
 

Krzysztof Grabowski 
 
 


